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FIGU�NT ve studni simuluje dělníka, který se v šachtě přiotrávil plyny. Po laně 
se za ním spustí lezec s dýchacím přístrojem, muže v bezvědomí upevní do postroje 
a dá znamení nahoru. Kolegové jej vytáhnou a poskytnou muži první pomoc.

 Foto: Lenka Kopčáková.

Lezci cvičili záchranu ze studně
(Dokončení ze str. 1)

Nyní je ale potřeba vyzkoušet ještě 
další varianty záchrany. Ke středově-
ké studni se lezci jen tak nedostanou 
a dole je ještě jejich kolega. Vyzkouší 
tedy možnost vytažení kamaráda pro-
tiváhou a také přes kladku do stran. 

Akce je úspěšně ukončena, mříž nad 
hloubkou zaklapnuta a lezci sklízí své 
„nádobíčko“. Za pár chvil vyráží tréno-
vat záchranu raněných do skal. 

Cvičení neušlo pozornosti médií. Jak 
přibližuje instruktor lezecké skupiny 
Marek Špaček, každá centrální hasič-
ská stanice v ČR by měla mít lezeckou 
skupinu. V té žďárské slouží 17 vyško-
lených mužů spíš mladšího věku. 

„Cvičíme celoročně nejméně 104 hodin, 
abychom byli připraveni na mimořádné 
události,“ říká instruktor. 

Rychlost zásahu se podle jeho slov 
odvíjí od spousty věcí. Zde byly ideál-
ní podmínky, ale když nelze v nějakém 
složitém terénu postavit trojnožku, 
rychle volí ten nejvhodnější způsob 
bezpečné záchrany, i např. přes hranu 
jímky. 

Jak Marek Špaček uvádí, situaci na 
studni zkoušeli v reálu úplně poprvé. 
Na půdě hasičské stanice mají nainsta-
lovaný poklop. Pak stačí jen odstranit 

žebřík a už mohou trénovat. 
„Vždy je ale lepší reálná situace a pří-

rodní podmínky k výcviku,“ konstatuje 
instruktor. 

Podle jeho vysvětlení se hasičské 
týmy na žďárské centrální stanici dělí 

podle specializace. Lezci patří mezi 
výjezdové hasiče a v případě potře-
by si berou s sebou lezecké vybavení a 
pomáhají při zásahu. 

Jak instruktor říká, práce v partě lez-
ců není věkově omezená, ale záleží na 

fyzické zdatnosti, neboť jde o velice 
náročný a speci�cký obor.

„Na každé směně bývají dva lezci, aby 
byli schopni při zásahu něco vymyslet a 
za spolupráce ostatních hasičů pomoc 
realizovat. Máme na starosti celý okres 
Žďár nad Sázavou a v případě potře-
by vyjíždíme i na Meziříčsko, Bítešsko či 
Bystřicko,“ vysvětluje instruktor.

Lezci mají kolem 15 až 20 zásahů za 
rok. Naposledy vytahovali muže z vod-
ní šachty loni na podzim v Jamách. 
„Zlomil si nohu v krčku, takže jej bylo 
potřeba vytáhnout zrovna podobným 
způsobem, jako jsme viděli dnes při žďár-
ském cvičení,“ přibližuje Marek Špaček. 

Je jisté, že zraněný člověk musí trpět 
velkými bolestmi. Lezci jsou vyško-
lení na první předlékařskou pomoc a 
resuscitaci. 

„Samozřejmě spolupracujeme v koordi-
naci se záchrannou službou, která podá 
lék na tlumení bolesti či pro uklidnění 
pacienta,“ říká instruktor.

Na závěr přidává praktickou radu: 
„Pokud zjistíme, že někdo spadl do stud-
ny, jímky nebo do nějakého otvoru, urči-
tě za ním nelezeme, ale okamžitě voláme 
hasičskou linku 150, rychle vysvětlíme 
situaci a pomoc necháme na odborní-
cích.“

Kraj Vysočina i město Žďár 
nad Sázavou mají dobrou zprá-
vu. Peníze ze Sberbank jsou 
konečně doma.

Lenka Kopčáková ז

Kraji Vysočina i městu Žďáru n. S., 
podobně jako řadě dalších obcí a krajů 
uvázly před dvěma lety nemalé vklady 
v české pobočce největší ruské banky 
Sberbank Rossii.

Důvodem byl fakt, že po vypuknu-
tí války, která začala 24. února 2022 
ruským útokem na Ukrajinu, začala 
mít Sberbank ČR problémy a nebyla 
schopna plnit své závazky vůči klien-
tům. 

Jak k tehdejší situaci na dotaz ŽN 
vysvětluje vedoucí �nančního odbo-
ru města Tomáš Vlček, šlo o poměrně 
složité vztahy.

„Kraj i my jsme měli �nanční pro-
středky u Sberbank CZ, kterou vlastnila 
rakouská Sberbank - a tu teprve vlastni-
la ruská Sberbank. Sberbank CZ byla 
česká banka založená podle pravidel 
CR a podléhající regulaci České národní 
banky (ČNB). De facto spolupráce měs-
ta a této banky začala, když se ještě jed-
nalo o Volksbank CZ,“ připomíná.

Ruská Sberbank Rossii problémy 
neměla, měla je česká Sberbank CZ. 
Ruská Sberbank stále funguje a i přes 
sankce se jí velmi dobře daří.

Šlo o to, že banka má peníze klien-
tů investované v různých produktech 
a jenom malou část má v hotovosti na 
účtech. Pokud se většina klientů roz-
hodne vybrat svoje vklady, tak žádná 
banka na světě není schopná je v krát-
kém čase uspokojit. 

„A toto se přesně stalo, byl to učeb-
nicový ,bank run´, kdy z politického 
důvodu klienti začali ve velkém vybírat 
svoje vklady a v určitém okamžiku ban-
ce došla hotovost. Přestali plnit svoje 
závazky a ČNB začala jednat,“ komen-
tuje Tomáš Vlček.

Koncem dubna 2022 ČNB ode-
brala Sberbank CZ bankovní licenci, 
počátkem května soud poslal �rmu 
do likvidace. V srpnu 2022 byl zjištěn 
úpadek a na majetek prohlášen kon-
kurs. Obcím a krajům, které nestihly 
včas vybrat své �nance, tak peníze na 
několik let uvázly u ruského bankov-
ního domu. 

A nyní avizovaná dobrá zpráva. 
Hejtman Vysočiny Vítězslav Schrek 
informuje: „Po dvouletém úsilí, ve kte-
rém jsme jako Kraj Vysočina byli vel-

Peníze ze Sberbank jsou doma
mi aktivní, nám bylo na účty připsáno 
95 % celkové pohledávky z likvidované 
Sberbank CZ – konkrétně jde o 2,396 
miliardy korun.“

Podle hejtmana je dokonce částka 
díky výplatě části úroků o 27 milio-
nů vyšší, než bylo Kraji Vysočina po 
napadení Ukrajiny Ruskem v bance 
zadrženo a nevyplaceno.

“A to i přesto, že jsme o výplatu hned v 
první den počátku ruské agrese požáda-
li. Peníze jsou nyní rozděleny ke zhodno-
cování do několika vybraných peněžních 
ústavů a postupně budou zapojovány 
do rozpočtu kraje, především na před�-
nancování projektů hrazených z Evrop-
ské unie nebo na velké krajské projekty,“ 
informuje Vítězslav Schrek. 

Mezi nimi bude u nás na Žďársku i 
modernizace středních škol ve Žďáře 
n. S., v Novém Městě n. M. či ve Vel-
kém Meziříčí. „Věřím, že radost z úspěš-
ně vyřešené likvidace banky má i řada 
dalších měst a obcí Vysočiny,“ dodává 

hejtman Vítězslav Schrek.
Vedoucí žďárského �nančního 

odboru Tomáš Vlček říká, že město 
Žďár nad Sázavou podalo 19. 3. 2024 
prostřednictvím žďárské pobočky KB 
žádost o výplatu �nančních prostřed-
ků ve Sberbank. 

„Celková přezkoumaná pohledáv-
ka města za Sberbank CZ včetně úro-
ků činní 58.460 tis. Kč. Dne 27. 3. při-
šlo na účet města 95 % pohledávky, tedy 
55.537 tis. Kč,“ vyčísluje Tomáš Vlček. 

Podle jeho dalších slov mělo město 
ve Sberbank uloženy volné prostředky 
peněžních účelových fondů, z toho asi 
polovina byl fond Správy �nančních 
prostředků, tedy rezerva města. 

„Finanční prostředky jsou v tuto chvíli 
vráceny do jednotlivých fondů, zhodno-
cují se ve třech bankách, se kterými dlou-
hodobě spolupracujeme, a v budoucnu 
budou čerpány v souladu s účely fondů,“ 
uzavírá vedoucí městských �nancí 
Tomáš Vlček.

Řidič Vysočiny 2024: První 
z Třebíče, druzí byli Jihlaváci 

Trasa 85 kilometrů a devět soutěžních disciplín, takový byl 26. ročník moto-
ristické soutěže Řidič Vysočiny. Jel se v poslední dubnovou sobotu. Akci pořá-
daly Jihlavské listy spolu s policejním Vzdělávacím zařízením Jihlava. 

Úskalí trati i úkoly  nejlépe z 58 posádek zvládli v kategorii aut Jan Morávek 
s otcem Milošem z Třebíče. Druzí byli Jihlaváci - manželé Věra a Jaroslav 
Körberovi, třetí Michael Straka z Brna venkov a Radek Maurer z Třeště. 

V kategorii motorek, která tentokrát nebyla rozdělena na malé a velké moto-
cykly, zvítězil Ondřej Novotný z Jihlavy se svou Jawou 50 Pionýr.  -pk-


